
Eszter: Köszöntünk, kedves Mike! Köszönjük a lehetőséget, hogy bemutathatlak a tanítványainknak és 
beszélgethetünk veled a márciusi továbbképzésedről. Először arról szeretnélek kérdezni, hogyan találtál 
rá a shiatsura. Tudom, orvosok között nőttél fel. Hogyan határoz meg ez téged? 
 
Mike: Igen, egy orvos-dinasztia tagja vagyok. A nagyapám sebész volt, gyerekkoromban sokszor 
voltam vele a kórházban, a műtőben. Azt láttam, hogy ő akkor segít a betegeken, amikor már nagy baj 
van. Később elgondolkodtam rajta, milyen jó lenne, ha meg lehetne előzni ezeket a műtéteket. Persze 
imponáló volt az ő szerepe, hogy megmenti az embereket, mégis emlékszem, már korán felmerült 
bennem az egészségvédelem kérdése. A shiatsura aztán véletlenül találtam rá. Érettségi után történt, 
hogy elmentem egy farmra, ahol sokan voltunk, és mint egy kommuna működtünk együtt. Műveltük a 
földet, programokat szerveztünk. Egyszer beszélgettem egy vendéggel, és kiderült, hogy shiatsut csinál. 
És akkor valahogy egy pillanat alatt bizonyossá vált számomra, hogy én is ezt akarom. Felkerekedtem, 
és elmentem Bécsbe a Hara Shiatsu Iskolába. 
 
E.: Azóta is ott vagy, most már, mint az iskola vezetője. Miért hara shiatsu a neve az iskolának? 
 
M.: Tomas Nelissen, a tanárom választotta ezt a nevet, aki Masunaga tanítványa volt és a zen shiatsu 
irányzatot követi. S bár a hara fontosságát nem lehet eléggé hangsúlyozni, az iskola neve inkább csak 
egy ötlet, hogy megkülönböztessük magunkat a többi, Bécsben működő iskolától. 
 
E.: Az I Yin You Yang című könyvedből már több részt megosztottam a shiatsu közösséggel. Ebben 
hosszan és részletesen elemzed, hogy milyen energiaminőségek alakítják az egyes karaktertípusokat. 
Kíváncsi vagyok, te melyik elemhez tartozónak érzed magad? 
 
M.: Hát ez egy jó kérdés. Szóval, 53 éves vagyok, a korom alapján ez a Fém időszaka. A személyiségem, 
magatartásom, alapján ugyanakkor sok Tűz energia van bennem, bár most már ez csendesebb, mint 
fiatal koromban. És ez így rendben is van, hiszen az elemek nem stabil minőségek, állandó mozgásban 
vannak. 
 
E.: Mielőtt a továbbképzésedre térnénk, mesélj még kicsit, milyen helyzetben vannak most Ausztriában 
a shiatsu-gyógyászok? 
 
M.: Jó helyzetben vannak. Nekem például márciusig minden időpontom foglalt. A mostani időkben 
nagy szüksége van az embereknek arra, hogy a forrásaikhoz, hogy önmagukhoz újból kapcsolódni 
tudjanak. Ezért sokan járnak shiatsu-gyógyászhoz. 
 
E.: Te vagy a 11. ausztriai vendégtanárunk. Mesélj a márciusi tanfolyam tematikájáról. 
 
M.: Sok helyen tanítok Európában, mindenhol azt tapasztalom, óriási szükség van azokra a témákra, 
amit megbeszéltünk. Nagy változások vannak a világban. Három éve a járvány, aztán a háború, az 
infláció és a klímaváltozás okoz mindnyájunknak szorongást, és a hírek sokszor félelmet keltenek 
bennünk. Azt tapasztalom, hogy a klienseim többsége a kiégés határán van, fáradt a lelkük, fásultak, 
reményvesztettek. 
 
Ha energia-szempontból nézzük a világban zajló folyamatokat, akkor láthatjuk, hogy az eddigi jang 
dominancia most kezd jinbe váltani. Az emberiség kétezer éves története nagyjából az állandó 
növekedésről és fejlődésről szólt. A kifelé irányultságról. Főleg az utóbbi néhány száz évben azt 
tapasztaljuk, hogy a Fa energia túl hangsúlyos. Társadalmi elvárás, hogy mindennek fejlődnie, 
növekednie kell. A eredményesség, a birtoklás, a sikerek mind jang minőségek. A klímaváltozás is jang 
irányú, melegszik a hőmérséklet, de például az érzelmek is egyre hevesebbek, forróbbak. És hát a vírus 
is a kínai gyógyászat szerint mérgező hőként írható le, és ez a jang, emlékezzünk csak, milyen gyorsan 



terjedt el az egész világban. És erre az extrém jangra jött egy extrém jin válasz, az elzárkózás. Mindenki 
otthon maradt, passzivitásba húzódott. 
 
De a pandémiától függetlenül is azt tapasztaljuk, hogy jang túlsúly van a világban, és az kiváltja az 
ellentétét, a jint. Segítenünk kell a hozzánk fordulókat az alkalmazkodásban, hogy ismét kapcsolódni 
tudjanak a forrásukhoz. Tudják befelé fordítani a figyelmüket. Hiszen a kívülre került hangsúlyok miatt 
elveszítik a kapcsolatukat önmagukkal. Hiány van a belső erőforrásokból, és ez félelmet és 
bizonytalanságot szül. 
 
Ezért fontos, hogy a Fém elemet, a Po-t erősítsük. A tanfolyamon megismerkedünk a Po-val, a testünk 
lelkével. Megtanuljuk érzékelni, milyen az, amikor gyenge. Akik erőtlen Po-val rendelkeznek, azok 
érzékenyek az érintésre, sokszor fájdalmasnak érzik a nyomásokat. Tehát a tüdő energiát kell bennük 
erősíteni, hogy igent mondjanak az életre. A másik feladat a vese melegítése. Ha a Víz fagyott, nem tud 
a Fa rugalmas lenni, nem tudunk alkalmazkodni a világ kihívásaihoz. A Tűz és a Víz közötti egyik híd a 
Fa energiája, a másik a Fém. A márciusi hétvégén tehát  ezzel fogunk foglalkozni. 
 
E.: Lesznek-e új kezelési technikák a tanfolyamon? 
 
M.: Igen, lesznek. Ugyanakkor fontosnak tartom, hogy olyan technikákat tanítsak, amik könnyen 
illeszkednek bármelyik shiatsu irányzat keretei közé, és hogy azok is tudjanak kapcsolódni hozzájuk, 
akik még a képzésben vannak. 
 
E.: Köszönjük Mike a beszélgetést, kíváncsian várjuk a találkozást veled és a Po-val. 
 
M.: Én is köszönöm a figyelmet és a meghívást. Minden jót márciusig! 


